
 

HLAVNÍ M ĚSTO PRAHA 

MAGISTRÁT HLAVNÍHO M ĚSTA PRAHY 

Zápis z jednání 

 

Pro Protidrogová komise Rady HMP 

Přítomni 
Mgr. Ondřej Počarovský, PhDr. Ivan Douda, Mgr. Nina Janyšková, Ing. Ivo Kačaba, 
MUDr. Hana Karbanová, Mgr. Sylva Majtnerová Kolářová, PaedDr. Martina 
Richterová Těmínová, Mgr. Tomáš Řezník, Mgr. Jindřich Vobořil, Mgr. Jan Žufníček 

Omluveni 
doc. MUDr. PhDr. Kamil Kalina, CSc., Mgr. Aleš Kuda, prof. PhDr. Michal Miovský, 
Ph.D., MUDr. Běla Studničková 

Věc 
Zápis z 2. jednání Protidrogové komise Rady HMP, které se konalo dne 
10. 2. 2014 od 15 hodin v zasedací místnosti č. 349 Nové radnice, Praha 1, 
Mariánské nám. 2. 

Zpracoval MUDr. Alena Weberová Počet stran 4  Datum 12. 2. 2014 

 

  

Jednání zahájil v 15.10 předseda komise Mgr. Ondřej Počarovský, přítomno 10 členů ze 14, komise je 
schopna usnášet se. Přítomní viz prezenční listina, která je součástí zápisu. 
Mgr. Počarovský přivítal hosta - ředitele Integračního centra Praha Bc. Zdeňka Horvátha. 

Program jednání: 

1. Schválení programu jednání a ověřovatele zápisu 
2. Schválení zápisu z jednání PK RHMP dne 6. 1. 2014 
3. Integrační centrum Praha o.p.s. 
4. Koncepční materiál Protidrogová politika HMP na období 2013 až 2020 
5. Koncepce PPRCH 
6. Sekce při PK RHMP 
7. Aktuální informace 

ad 1. Schválení programu jednání a ověřovatele zápisu 

Mgr. Počarovský uvedl, že jako třetí bod jednání bude zařazena informace o organizaci Integrační 
centrum Praha o.p.s. 

Schválení programu bez námitek. 

Ověřovatelem zápisu je navržena Mgr. N. Janyšková.  

Hlasování v 15.10 hod., přítomno 10 členů, pro hlasovalo 10 členů. 

ad 2. Schválení zápisu z jednání PK RHMP dne 6. 1. 2014 

Schválení zápisu bez námitek. 

Hlasování v 15.12 hod., přítomno 10 členů, pro hlasovalo 10 členů. 

ad 3. Integrační centrum Praha o.p.s. 

Integrační centrum Praha je obecně prospěšnou společností, jejíž vznik byl schválen usnesením 
Zastupitelstva hl. m. Prahy č. 10/70 ze dne 4. 11. 2011, je obecně prospěšnou společností působící 
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v oblasti integrace migrantů na území hl. m. Praha. 

Integrační centrum Praha (ICP) funguje od 1. 4. 2012, navázalo svým vznikem na deset regionálních 
integračních center, která se postupně zakládala od roku 2009. Vznik integračních center vychází 
z vládního dokumentu "Koncepce integrace cizinců", který definuje hlavní cíle integrační politiky. 
Projekty jsou financovány za podpory Evropského fondu pro integraci státních příslušníků třetích zemí a 
rozpočtu hl. m. Prahy. 

Ředitel ICP Bc. Z. Horváth podal základní informace o činnosti centra. Cílovou skupinou ICP jsou státní 
příslušníci třetích zemí (zemí mimo EU), kteří pobývají na území ČR legálně v režimu zákona 
č. 326/1999 Sb., o pobytu cizinců. Je jim poskytováno zejména sociální a právní poradenství a kurzy 
českého jazyka. ICP spolupracuje s neziskovými organizacemi, které dlouhodobě pracují s cizinci nebo 
poskytují sociální služby. Nově se pracovníci ICP věnují též terénní práci, v poslední době zejména ve 
vietnamské komunitě. Zvláště zmínil situaci v Praze 12 (Modřany, Písnice), kde je kolem tržnice SAPA 
velká koncentrace Vietnamců. Nově vznikající problémy souvisejí pravděpodobně se sociálním 
propadem, kdy komunita již není schopna problémy řešit sama, případně s výrobou, distribucí a 
užíváním návykových látek. Pracovníci ICP jsou v kontaktu s protidrogovou koordinátorkou městské 
části Praha 12, městskou policií i lokálními poskytovateli sociálních služeb.  

Bc. Horváth uvedl, že lidé s drogovým problémem nejsou usedlými, a proto se jejich chování řídí úplně 
jinými pravidly. Často jde o lidi, kteří dosud žili v izolaci v komunitě s odlišným sociokulturním 
zázemím. Domnívá se, že proto je nutné propojit znalosti služeb s cizinci se znalostmi služeb pro 
uživatele návykových látek. ICP má momentálně proškolené 4 kulturní mediátory, otázkou je možnost 
základního proškolení v problematice drog. ICP má kancelář v SAPĚ, denně řeší cca 10 klientů. Pokud 
počet problémových klientů vzroste, bude to sociálním i bezpečnostním rizikem. 

V následné diskusi dr. Douda zmínil svoji zkušenost, že komunita si valnou většinu závislostních 
problémů vyřeší sama, pokud ale ne, nastává problém, co s těmito jedinci, kteří často mají psychotické 
projevy. Dr. Karbanová uvedla zkušenosti z Psychiatrické nemocnice Bohnice, kde hospitalizují těžší 
klienty, kteří často neumí jazyk a po stabilizaci stavu zmizí neznámo kam. Dalším problémem je rozsah 
zdravotního pojištění, které nepokrývá psychiatrickou péči, a nutnost využívat tlumočníky. Mnohdy je 
sporná i identita pacienta.  

Diskutovaly se různé možnosti propojení a návaznosti stávajících služeb, rozsahu možné intervence 
v poměrně uzavřené komunitě a smysluplnost školení pracovníků, mezi nimiž je velká fluktuace. 
Mgr. Majtnerová Kolářová požádala Bc. Horvátha o specifikování požadavků na protidrogovou komisi. 
Navrhuje proškolit mediátory v terénní práci v rozsahu cca 100 hodin a řešit společně přímo v terénu 
největší problémy, ovšem s vědomím, že se jedná o komunitu s velkou nedůvěrou k vnějšímu světu.  

Ing. Kačaba navrhuje případové řešení ve spolupráci s městskou částí Praha 12 – prevence, služby, 
bezpečnost – za účasti všech služeb. 

Komise bere informace na vědomí. 

Poté Bc. Horváth odešel. 

ad 4. Koncepční materiál Protidrogové politika HMP na období 2014 až 2020 

Předseda komise upravil koncepční materiál kromě akčního plánu na základě připomínek 
z prosincového semináře, následně ho rozešle všem členům komise k připomínkám a doplnění některých 
údajů – zejména zdrojů, literatury a odkazů na výzkumy a statistických údajů z výroční zprávy 
Národního monitorovacího střediska. Výstupy z pracovního semináře s městskými částmi na téma 
komunitního bezpečí do materiálu doplní dr. Richterová Těmínová.  

Předseda komise stanovil harmonogram dalšího postupu a gesce jednotlivých zpracovatelů. 

Následně bude dokument rozeslán starostům městských částí s určením termínu pro závěrečné 
připomínky. 

V 16.20 odešel Mgr. Vobořil, přítomno 9 členů. 
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ad 5. Koncepce PPRCH 

Koordinátorka Mgr. Janyšková informovala, že verze rozeslaná členům 4. února 2014 již obsahuje 
zapracované připomínky protidrogových koordinátorů MČ a obvodních metodiků prevence z PPP, kteří 
dodrželi termín 10. 1. 2014. Verze je proto oddělením prevence ZSP MHMP předložena jako finální. 

Komise bere na vědomí předložený materiál bez dalších připomínek. 

Úkol: Mgr. Janyšková zajistí rozeslání materiálu starostům městských částí Praha 1-22 a radní pro 
školství Mgr. Ludmile Štvánové s průvodním dopisem radního M. Dlouhého. 

Mgr. Počarovský doporučuje stanovit termín pro zaslání připomínek na formuláři do 24. 2., aby mohly 
být materiály předloženy společně na březnovém Zastupitelstvu. 

ad 6. Sekce při PK RHMP 

Sekce HR: 
Dr. Richterová Těmínová upozornila na vyčerpání kapacity pro výměnu jehel a stříkaček ve třech 
stávajících K-centrech. K-centrum SANANIM je již plně vytíženo, průměrný počet klientů je cca 
100/den. Je to jediné centrum s nepřetržitým provozem a zbylá 2 centra pracují také v mezích svých 
možností. Před několika lety 3 centra (ČČK v Holešovicích a na Hlavním nádraží Praha, HOST) zanikla 
a dosud nebyla nahrazena. Pokud bude počet klientů narůstat, bude třeba buď zajistit nové K-centrum, 
nebo posílit terénní práci.  

Členové komise se shodli na tom, že nucené předávání klientů z nízkoprahových zařízení do terénních 
programů není správný směr HR, ale zároveň je to jediná možnost v současné situaci služeb.   

Mgr. Majtnerová Kolářová upozornila na komunitu velmi mladých klientů v Praze 7 – kinder punk. 
Dr. Douda usuzuje ze zkušenosti, že pokud jsou na pervitinu, brzy se komunita rozpadne. 

Úkol: Vedoucí sekce HR zjistí provozní doby nízkoprahových zařízení a terénních programů 
jednotlivých organizací a pošle členům komise. 

Sekce léčby: 
Dr. Richterová Těmínová informovala, že začali s preskripcí Suboxonu, v důsledku toho se ale 
nepříznivě mění chování klientů k substituci obecně. Klienti vymáhají substituční látku, domnívají se, že 
na ni mají nárok, zároveň však nerespektují pravidla substituční léčby. 

ad 7. Aktuální informace 

• Dr. Richterová Těmínová stručně informovala o pracovním semináři na téma komunitní bezpečí. 
Doporučuje v tomto pokračovat – příštím tématem navrhuje nízkoprahové služby. Termín bude 
v nejbližší době stanoven, pozváni budou opět starostové městských částí Praha 1-22. 

• Předseda komise Mgr. Počarovský převzal dopis majitelky domu v Praze 2 adresovaný komisi. 
Dopis bude poslán všem členům komise na vědomí.  

• Mgr. Janyšková obdržela od občanů MČ Praha 4 žádost o řešení obtížné situace v ulici Táborská, 
kde klienti REMEDIS podle pozorování občanů obchodují se substituční látkou.  

• Žádost Psychiatrické nemocnice Marianny Oranžské, Bílá Voda, o finanční podporu 50 tis. Kč na 
organizaci konference při příležitosti 60 let založení léčebny. 

V diskuzi byly probírány námitky, že není v silách hl. m. Prahy podporovat akce léčeben a komunit, ve 
kterých je nějaký podíl léčených klientů z Prahy. 

Dr. Richterová Těmínová navrhuje podpořit akci výjimečně jako ocenění celoživotní práce dr. Jeřábka 
v oblasti adiktologie při příležitosti významného výročí založení tohoto zdravotnického zařízení - ředitel 
MUDr. Petr Jeřábek, Ph.D., se zasloužil o zařazení terapeutických komunit do zdravotnického systému. 
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Informace o léčebně: 
V léčebně se nachází pět oddělení se specifickým zaměřením, všechna oddělení jsou koedukovaná: 
oddělení I. - psychoterapeutická komunita "HARMONIE" pro závislé na návykových látkách, 
oddělení II. - oddělení pro dlouhodobou rehabilitační léčbu včetně geriatrické péče, 
oddělení III. - terapeutická komunita "FENIX" pro léčbu smíšených závislostí včetně alkoholu, 
oddělení IV. - kombinované přijímací oddělení s intenzivní léčbou, léčba detoxifikačních stavů, 
oddělení V. - terapeutická komunita "FIDES" pro drogově závislé. 
 
Usnesení: 
PK RHMP souhlasí s poskytnutím daru na uspořádání konference v Psychiatrické nemocnici Marianny 
Oranžské, Bílá Voda, v celkové výši 50 tis. Kč. 

Hlasování v 17.15, přítomno 9 členů, pro hlasovalo 9 členů. 

Úkol: Mgr. Janyšková zajistí uvolnění finančních prostředků z rozpočtu hl. m. Prahy alokovaných na 
konference a průvodní dopis s odůvodněním, k jaké příležitosti jsou tyto prostředky poskytovány. 

• Předseda komise Mgr. Počarovský informoval přítomné o přípravě zářijové konference 
s mezinárodní účastí na téma „Nové horizonty protidrogové politiky ve středoevropských metropolích“, 
kterou organizuje PROADIS a A.N.O. a která by navázala na konferenci pořádanou v roce 2010. 
Předběžný termín konání konference je září 2014. 
 
 
 
Jednání bylo ukončeno v 17.25 hod. 
 
 
 
Zapsala MUDr. Alena Weberová, tajemnice PK RHMP. 
 
 
 
 
Zápis ověřila: 
 
 
 .................................................. .................................................. 

 Mgr. Nina Janyšková Mgr. Ondřej Počarovský 
 členka PK RHMP předseda PK RHMP 


